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W 1990 roku powołano do życia gminy – miejskie, wiejskie 
i miejsko-wiejskie – którym przekazano realną władzę i pienią-
dze. Nie wszystko jednak się udało – przekonywał gość specjal-
ny uroczystości, prof. Marek Migalski.

Minione trzy i pół dekady ocenił pozytywnie, ale samą struk-
turę samorządu już nie. Za zbędne uznał powiaty, zakwestio-
nował też sens bezpośrednich wyborów prezydentów miast, 
wójtów i burmistrzów, a nawet głowy państwa. Jego zdaniem, 
wyboru tych funkcji powinny dokonywać rady gmin oraz Zgro-
madzenie Narodowe.

Obchody 35-lecia to również spór o zasługi i Medale Honoro-
we. Na ostatniej sesji rady miasta radni klubu Silny Racibórz, 
w tym przedstawiciele PiS, nie wzięli udziału w głosowaniu do-
tyczącym ich przyznania. Na uroczystość w Muzeum nie przy-
szedł były prezydent Dariusz Polowy, którego obecny włodarz 
oskarżył o "popsucie" obchodów. Żalu nie kryje były prezydent, 
a dziś radny i przewodniczący Rady Miasta Mirosław Lenk.

Sarsa i Viki Gabor chciały być bliżej publiczności. 
Czy koncerty nad Odrą to dobry pomysł? 

 Racibórz »  - Nie ma już tego entuzjazmu, co na początku – dało się słyszeć 6 czerwca podczas uroczystej 
sesji w raciborskim Muzeum. Nie ma też - co dało się zauważyć - świętowania ponad podziałami, bo na ob-
chodach zabrakło prawej strony lokalnej sceny politycznej. Tło wydarzenia zdominował również spór wokół 
Medali Honorowych. Z 130 rozesłanych zaproszeń, blisko sto pozostało bez odpowiedzi.

 Racibórz »  Obecna ekipa rządząca powieliła w tym roku pomysł poprzedniej, by Dni Raciborza przenieść 
nad Odrę. Uwagi te same co rok temu – za daleko od sceny, zły odbiór nagłośnienia. Impreza wymagała też 
szczególnych względów bezpieczeństwa - licznej obstawy WOPR i łodzi patrolowej.

Rynek, plac Długosza, sta-
dion – główna i boczna mura-
wa dziś zabudowana aquapar-
kiem – to miejsca, gdzie odby-
wały się raciborskie wydarze-
nia plenerowe: Dni Raciborza 
czy Memoriał.

W 2023 r. poprzednia ekipa 
przeniosła je nad Odrę, a kon-
kretnie na plażę. W 2024 r. kon-
certy zaplanowano na przysta-
ni, widonię na drugim, lewym 
brzegu. Po wyborach zamysł 
ten przyszło realizować no-
wemu prezydentowi. Gwiaz-
dą 2024 był Baranovski. W te-
gorocznej edycji postanowiono 
nie zmieniać miejsca. Na wy-
stępy nad Odrą zakontrakto-

wano Viki Gabor, Grzegorza 
Hyżego, Sarsę i Ørganeka.

Impreza natrafiła na kapry-
sy pogody. Majowa i czerwco-
wa aura pokrzyżowała w tym 
roku szyki wielu organizato-

rom wydarzeń plenerowych.
W komentarzach dało się 

jednak słyszeć dwa zarzuty, te 
same, co roku temu – ludzie 
chcieliby być bliżej artystów 
(artyści zresztą też, co wyra-

ziły Sarsa i Viki Gabor) i lepiej 
słyszeć muzykę, co w tych wa-
runkach stanowi nie lada wy-
zwanie dla nagłośnieniowców.

W Urzędzie Miasta, jak sły-
szymy, będą się zastanawiać, 
co dalej: bulwary czy nowe 
miejsce?

Decyzje nie będą jednak 
proste. Plac Długosza, ow-
szem, pomieścił liczony na 10 
tys. ludzi koncert Lata z Ra-
diem i TVP (bulwary na głów-
nej widowni mają 2000 miejsc, 
drugie tyle w sąsiedztwie), ale 
po koncercie utworzyło się tu 
zapadlisko.

MIAŁO BYĆ JAK W RAJCHU. RACIBÓRZ ŚWIĘTUJE 35-LECIE MIAŁO BYĆ JAK W RAJCHU. RACIBÓRZ ŚWIĘTUJE 35-LECIE 
SAMORZĄDU, ALE BEZ POJEDNANIA W OCENIE ZASŁUG

DOWIEDZ SIĘ WIĘCEJ NA STR. 2

DOWIEDZ SIĘ WIĘCEJ NA STR. 4

Bieliński za Myśliwego. 
Myśliwy z nową misją

- Tomasz Bieliński to oso-
ba doskonale znana w środo-
wisku sportowym Raciborza 
– od wielu lat związany z PCS, 
gdzie dał się poznać jako rze-
telny, zaangażowany i kompe-
tentny pracownik. Dzięki wie-
loletniemu doświadczeniu oraz 
znajomości specyfiki funkcjo-
nowania naszej placówki, jest 
idealnym kandydatem do obję-
cia tej odpowiedzialnej funkcji. 
Gratulujemy nowemu dyrekto-
rowi i życzymy wielu sukcesów 

oraz satysfakcji z pracy na no-
wym stanowisku! Jednocześnie 
dziękujemy wszystkim osobom, 
które dotychczas współtworzyły 
sukcesy PCS. Dziękujemy dy-
rektorowi placówki Roberto-
wi Myśliwemu za stworzenie 
najlepszej placówki sportowej 
w mieście (już niedługo przed 
dyrektorem kolejne nowe waż-
ne wyzwania) - podało Staro-
stwo Powiatowe.

(red.)

 Racibórz »  - Zarząd Powiatu Raciborskiego podjął 
dzisiaj ważną decyzję dotyczącą przyszłości PCS. Od 
1 lipca 2025 r. nowym dyrektorem Powiatowego Cen-
trum Sportu w Raciborzu zostanie Tomasz Bieliński. 
Dotychczasowy dyrektor, Robert Myśliwy, jak udało 
nam się dowiedzieć pokieruje Powiatowym Domem 
Kultury przy Stalmacha. Przygotuje nową instytucję 
do działania od 1 września. 
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Sarsa i Viki Gabor chciały być 
bliżej publiczności. Czy koncerty 
nad Odrą to dobry pomysł?

DOKOŃCZENIE ZE STR. 1

Organizowanie dużej impre-
zy w miejscu, gdzie może dojść 
do podobnych przypadków, jest 
dziś ryzykowne. Plac Długosza 
był kiedyś zabudowany. Nie wia-
domo, jak dokładnie zabezpie-
czono rumowiska.

Rynek od maja zajmują 
ogródki piwne, byłby więc mniej 
pojemny. Wolna przestrzeń po-
jawia się tu zimą, na jarmark.

Cztery tysiące ludzi zapełni-
łoby po brzegi dziedziniec na-
leżącego do powiatu zamku. 
Potrzebna jest więc większa 
przestrzeń.

Taką jest stadion przy Zam-
kowej, ale tu trzeba ponieść 
koszty zabezpieczenia mura-
wy, no chyba że scena stanie 
przed jedną z trybun. Dwie try-
buny stadionu mają łącznie 6000 
miejsc.

Duże imprezy, m.in. Juwe-
nalia, z powodzeniem organi-
zowano na stadionie ANS przy 
ul. Kard. Stefana Wyszyńskiego, 
ale tu również powstanie pyta-
nie o murawę.

Tysiące gości zasiadało na 
wałach Ulgi pod Oborą, ogląda-
jąc raciborskie air show.

Co sądzicie? Gdzie powin-
ny się odbywać Dni Racibo-
rza? Blisko 900 głosów (stan 
na godz. 9.00 10 czerwca) od-
dano w naszej sondzie, w któ-
rej pytaliśmy o to czytelników 
portalu naszraciborz.pl.

Nasi czytelnicy, którzy od-
dali głosy zdecydowanie wolą 
pl. Długosza. Bulwary zebrały 
mniej głosów od stadionu OSiR 
oraz stadionu ANS przy ul. Kar-
dynała S. Wyszyńskiego.

Czy władze miasta wezmą 
pod uwagę wynik sondy? - Bul-
wary to z pewnością oryginal-
ny pomysł, ale plac Długosza 
to zdecydowanie lepszy klimat, 
lepszy kontakt. Oczywiście, że 
weźmiemy wynik sondy pod 
uwagę - powiedział nam pre-
zydent Jacek Wojciechowicz.

Tak głosowano:
 � Bulwary nad Odrą 45 - 5.02%
 � Rynek 4 - 0.45%
 � Plac Długosza 525 - 58.53%
 � Stadion OSiR przy Zamko-

wej 170 - 18.95%
 � Stadion ANS przy Kard. S. 

Wyszyńskiego 105 - 11.71%
 � Teren nad Ulgą pod Obo-

rą tam, gdzie Air Show 21 
- 2.34%

 � Zamek Piastowski 27 - 3.01%
 � Łącznie głosów 897

Ile kosztowały Dni Raciborza 2025? Ørganek najdroższą gwiazdą wydarzenia

 Racibórz »  Dni Raciborza 2025 kosztowały około 450 tys. zł, z czego największą część pochłonęły honoraria gwiazd estrady, scena i zaplecze techniczne. Najdroższym 
artystą tegorocznej edycji okazał się Ørganek, za którego występ zapłacono 67 650 zł. Niewiele mniej kosztował koncert Grzegorza Hyżego – 60 270 zł, a podium zamyka 
Sarsa z kwotą 59 040 zł.

Wśród pozostałych arty-
stów wystąpili ponadto:
 � Viki Gabor – 52 770 zł
 � Kraków Street Band – 14 

760 zł
 � Lotharsi (Dancing pod Tę-

czową) – 8511 zł
 � Duet Paulina Mikulska i Pa-

weł Kukla – 1476 zł
 � Kowalewska i Kuder – 2826 zł
 � Ada Tril i Dominika Samko-

va – 1500 zł
 � Bajka „Smok w butach” – 

5000 zł
Koszty techniczne obej-

mowały:
 � scenę, nagłośnienie, oświe-

tlenie, ekran LED – 126 075 zł

 � opłaty ZAIKS – około 24 000 
zł

 � ochronę – 25 000 zł
 � wynajem telebimów – 13 

000 zł
Łączny koszt Dni Raciborza 

2025 wyniósł 446 908 zł. Całość 
sfinansował Urząd Miasta Raci-
bórz, przy wsparciu sponsorów: 
Henkel Polska Operations i To-
kai COBEX Polska.

Dla porównania – 
rok 2024 i koncert 
ogólnopolski

W 2024 roku Racibórz zor-
ganizował wspólnie z Telewi-
zją Polską i Polskim Radiem wi-

dowiskowy koncert Lata z Ra-
diem i TVP, który odbył się 20 
lipca na placu Długosza. Koszt 
przedsięwzięcia dla samorzą-
dów wyniósł 400 tys. zł, a środki 
w równych częściach wyłożyły 
Urząd Miasta Racibórz i Staro-
stwo Powiatowe.

Na scenie wystąpili wów-
czas:
 � T.Love
 � Lady Pank
 � Zakopower
 � Ania Dąbrowska
 � Jacek Stachursky
 � Majka Jeżowska
 � Natalia Nykiel

 � Filip Lato
 � Michał Szczygieł
 � Kuba Szmajkowski

Całość była transmitowa-
na na żywo w TVP, a wcześniej 
w Raciborzu zrealizowano spe-
cjalne wydanie programu „Py-
tanie na śniadanie” oraz piknik 
rodzinny w ramach akcji Lata 
z Radiem Jedynki Polskiego 
Radia. Wydarzenie miało cha-
rakter ogólnopolski i promo-
cyjny, przyciągając uwagę me-
diów oraz tłumy mieszkańców 
i turystów.

(w)

Korki na mycie coraz większe. Miasto chce 
ronda przy nowym centrum handlowym

 Racibórz »  Otwarcie centrum handlowego Europa Meble i budowa nowego parku handlowego na Ocicach 
zwiększą ruch na Opawskiej. Miasto apeluje o pilną przebudowę skrzyżowania na mycie, które już dziś staje 
się drogowym wąskim gardłem.

Przy ul. Opawskiej w Raci-
borzu otwarto centrum meblo-
we Europa Meble, a naprzeciw-
ko ogródków działkowych na 
Ocicach trwa budowa nowego 
parku handlowego. Oba obiek-
ty znacząco zwiększą natęże-
nie ruchu w tej części miasta, 
szczególnie na skrzyżowaniu 
ulic Opawskiej, Jana Pawła II 
i Bogumińskiej, znanym jako 
myto. Już teraz w godzinach 
szczytu tworzą się tam długie 
korki, a po uruchomieniu kolej-
nych obiektów handlowych sy-
tuacja może się tylko pogorszyć.

Prezydent Raciborza Jacek 
Wojciechowicz poinformował, 
że miasto wystąpiło do Gene-
ralnej Dyrekcji Dróg Krajowych 
i Autostrad z postulatem prze-
budowy skrzyżowania. Propo-
zycja zakłada budowę ronda 
z odseparowanymi pasami do 
skrętu w prawo, co miałoby zna-

cząco poprawić przepustowość 
i zmniejszyć korki.

Jak zaznacza prezydent, 
GDDKiA na razie nie odpowie-
działa na wniosek, a „z entuzja-
zmem raczej nie odpowie”. Mi-
mo to miasto deklaruje, że bę-
dzie naciskać, bo – jak przyzna-

je Wojciechowicz – z każdego 
kierunku jazdy przejazd przez 
myto staje się coraz trudniejszy. 
Wojciechowicz zapisał rozwią-
zanie tego problemu w swoim 
programie wyborczym.

Skrzyżowanie, o które toczy 
się gra, łączy drogę krajową nr 

45 (Starowiejska, Jana Pawła 
II, Bogumińska), wojewódzką 
nr 916 (Opawska w kierunku 
Pietraszyna) oraz ulicę miejską 
– Opawską prowadzącą do cen-
trum. Przebudowa wymaga po-
rozumienia trzech zarządców: 
GDDKiA, Zarządu Dróg Woje-
wódzkich oraz magistratu. Fi-
nansowanie inwestycji powinno 
spocząć głównie na Generalnej 
Dyrekcji, jednak – jak przypomi-
na miasto – mimo wieloletnich 
rozmów wciąż brak konkretów.

Zwiększające się natężenie 
ruchu i kolejne inwestycje han-
dlowe przy Opawskiej sprawia-
ją, że temat modernizacji skrzy-
żowania powraca z nową siłą. 
Bez szybkich działań może oka-
zać się, że wjazd i wyjazd z tej 
części miasta stanie się drogo-
wym koszmarem.

(waw)

Uczniowie CKZiU nr 2 nagrodzeni przez katowicki oddział SIMP
 Racibórz »  Dawid Kościelniak i Robert Bogaczyk z wyróżnieniami za innowacyjne projekty techniczne.

W czwartek w Katowicach 
wręczono nagrody w konkursie 
na Najlepsze Uczniowskie Roz-
wiązanie Techniczne w roku 
szkolnym 2024/2025, organizowa-
nym przez Stowarzyszenie Inży-
nierów i Techników Mechaników 
Polskich – Oddział w Katowicach. 
Wśród wyróżnionych znaleźli się 
uczniowie Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego nr 2 
„Mechanik”: Dawid Kościelniak 
oraz Robert Bogaczyk.

Dawid Kościelniak został na-
grodzony za projekt nawijarki ce-
wek, przygotowany pod opieką 

Adama Bielca. Robert Bogaczyk 
zaprezentował wielofunkcyjną 
maszynę CNC. Obaj uczniowie 
otrzymali wyróżnienia oraz na-
grody finansowe w wysokości 
600 zł.

Zarząd katowickiego oddzia-
łu SIMP, reprezentowany przez 
Adama Famulskiego – prezesa 
oddziału – oraz Grzegorza Lo-
cha, przewodniczącego Zespołu 
do spraw Kontaktu z Uczelniami, 
wyraził uznanie dla wszystkich 
uczestników konkursu. Podkre-
ślono wysoki poziom nadesła-
nych prac oraz zaangażowanie 

młodych konstruktorów w roz-
wój praktycznych umiejętności 

technicznych.
(red.)
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Ważny termin dla firm! 
Do 30 czerwca 2025 roku firmy powinny złożyć Informację o pomocy, 

żeby ceny maksymalne prądu za drugie półrocze 2024 roku 
zostały utrzymane.

Jeśli tego nie zrobią, to do faktur za ten okres zostanie im doliczona różnica 
pomiędzy ceną maksymalną, a ceną wynikającą z indywidualnych umów biznesowych 

wraz z odsetkami.

Już teraz wypełnij formularz na tauron.pl/pomoc

OGŁOSZENIE

Przetarg na budowę zbiornika retencyjnego 
w Raciborzu-Ocicach. Oferty do 26 czerwca

 Racibórz »  Miasto Racibórz ogłosiło przetarg na realizację inwestycji polegającej na budowie zbiornika reten-
cyjnego w rejonie ulicy Ocickiej, na terenie dzielnicy Ocice. Inwestycja ma na celu zwiększenie zdolności reten-
cyjnych obszaru i poprawę gospodarowania wodami opadowymi.

Zamierzenie zlokalizowane 
będzie na działkach o nume-
rach: 1614/40, 1494/41, 1495/41, 
1612/46, 1610/48 i 1608/51. Przed-
miot zamówienia obejmuje 
kompleksowe wykonanie ro-
bót budowlanych, w tym budo-
wę zbiornika retencyjnego o po-
wierzchni 2142 m² i pojemności 
użytkowej 2029 m³.

W ramach inwestycji prze-
widziano:
 � budowę zjazdu od strony za-

chodniej, łączącego zbiornik 
z drogą publiczną,

 � budowę wewnętrznego ukła-
du komunikacyjnego w po-
staci drogi o szerokości 5 m, 
umożliwiającej dojazd pojaz-
dów serwisowych,

 � wykonanie kanalizacji desz-
czowej odprowadzającej 
wodę ze zbiornika do ist-
niejącej sieci,

 � umocnienie czaszy zbior-
nika: dno zostanie zabez-
pieczone betonowymi pły-
tami drogowymi (3,0 x 1,5 
m) ułożonymi na geowłók-
ninie i podsypce, natomiast 

skarpy zosta-
ną wzmocnione 
płytami ażuro-
wymi typu kra-
ta (0,9 x 0,6 m), 
również z zasto-
sowaniem ge-
owłókniny oraz zakotwie-
niem w skarpie przy pomo-
cy drewnianych kołków.
Dodatkowo zaplanowano na-

sadzenie drzew oraz obsianie 
trawą dna zbiornika i terenu 
przylegającego.

Wartość inwestycji została 
oszacowana na 1,55 miliona zło-
tych. Zakończenie prac plano-
wane jest jeszcze w 2025 roku. 
Termin składania ofert mija 26 
czerwca.

(waw), Źródło planów: UM Racibórz

Bezrobocie w powiecie 
raciborskim: 1 595 osób bez 
pracy na koniec maja

 Racibórz »  Bezrobocie w powiecie raciborskim na 
koniec maja: spadek liczby osób zarejestrowanych, 
nieco ponad pół tysiąca bezrobotnych powyżej 50. 
roku życia.

Z końcem maja 2025 roku 
liczba zarejestrowanych osób 
bezrobotnych w powiecie raci-
borskim wyniosła 1 595, w tym 
808 kobiet. W porównaniu z da-
nymi z końca kwietnia odnoto-
wano spadek – bez pracy pozo-
staje o 9 osób mniej. Jak wyni-
ka z informacji przekazanych 
przez Powiatowy Urząd Pracy, 
wśród bezrobotnych dominują 
osoby długotrwale bezrobotne 
oraz te po 50. roku życia.

W strukturze osób bezro-
botnych w szczególnej sytu-
acji na rynku pracy znalazło 
się:
 � 199 osób do 25. roku życia,
 � 664 osoby długotrwale bez-

robotne,
 � 526 osób powyżej 50. roku 

życia,
 � 128 osób z niepełnospraw-

nościami.
Najwięcej osób bezrobot-

nych zarejestrowano w Raci-
borzu – 903, z czego 431 stano-
wią kobiety. W poszczególnych 
gminach sytuacja przedstawia 

się następująco: w Kuźni Raci-
borskiej – 178 (114 kobiet), Krzy-
żanowicach – 157 (80 kobiet), 
Krzanowicach – 81 (35 kobiet), 
Rudniku – 82 (41 kobiet), Nę-
dzy – 76 (41 kobiet), Pietrowi-
cach Wielkich – 64 (34 kobiety), 
a w gminie Kornowac – 54 (32 
kobiety).

W maju zgłoszono i pozyska-
no łącznie 95 wolnych miejsc 
pracy oraz miejsc aktywizacji 
zawodowej. Oferty najczęściej 
dotyczyły stanowisk: pracow-
nik ochrony fizycznej, opiekun 
medyczny, asystent kas samo-
obsługowych, kasjer-sprzedaw-
ca, pielęgniarka, stolarz, pra-
cownik budowlany, sekretarka 
medyczna, kelner-barman, ku-
charz oraz rzeźnik zajmujący 
się rozbiorem mięsa i produk-
cją wędlin.

Według danych Głównego 
Urzędu Statystycznego, stopa 
bezrobocia w powiecie racibor-
skim na koniec kwietnia 2025 
roku wyniosła 3,8%.

(w)
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Jan Kuliga, pierwszy prezy-
dent Raciborza po 1989 roku, 
wyraził żal, że miasto nie posia-
da statusu powiatu grodzkie-
go – jak Rybnik. Z kolei Jacek 
Wojciechowicz, obecny prezy-
dent, a dawniej zastępca Kuli-
gi, podkreślał, że to rządy PiS 
znacznie pogorszyły sytuację 
finansową samorządów. – Pie-
niędzy jest za mało – ocenił. Za-
powiedział też wystąpienie do 
premiera Donalda Tuska z po-
stulatem zwiększenia środków 
dla samorządów.

Mówiono o entuzjazmie lat 
90. i o ówczesnym przekonaniu, 
że „może być jak w Rajchu”. 
Wspominano, jak w pierwszych 
latach transformacji Racibórz 
zaczął się zmieniać – na lep-
sze. Miasto nazwano pięknym, 
a dawni rywale – jak Jan Kuli-
ga i Andrzej Markowiak – dziś 
deklarują wzajemną przyjaźń. 
Podkreślano dobrze wykona-
ną pracę, choć nie wspomniano 
o błędach. Przypomniano jed-
nak, że w 1990 roku Racibórz 
liczył blisko 65 tysięcy miesz-
kańców – dziś ma ich o 20 ty-
sięcy mniej.

Medale Honorowe Miasta 
Racibórz, przyznane przez 
Radę Miasta, odebrali: Leszek 
Wyrzykowski, Krystyna Klima-
szewska, Jan Kuliga, Piotr Kli-
ma, Marian Gawliczek, Euge-
niusz Wyglenda. Na majowej 

sesji z przyznania medali zre-
zygnowali Henryk Mainusz, 
Marcin Fica i Paweł Rycka.

Pierwszy prezydent Raci-
borza Jan Kuliga dedykował 
Medal Honorowy swojemu za-
stępcy z pierwszej kadencji sa-
morządu, Jackowi Wojciecho-
wiczowi. Przyznał, że tamta ka-
dencja była trudna. – Stanowiła 
ogromne wyzwanie, ale każdy, 
kto pracował w samorządzie, 
wie, że kadencja nie zaczyna się 
ani nie kończy na jego pracy – 
podkreślił Kuliga.

Wspominał, że nowy samo-
rząd odziedziczył po Gminnej 
Radzie Narodowej bardzo do-
brych pracowników. – To ich 
zasługa w dużej mierze przy-
czyniła się do sukcesów, które 
odnieśliśmy. Czasu było mało, 
a pracy bardzo dużo. Pamiętam 
tamten zapał i energię. Nie za-
stanawialiśmy się, czy coś mo-
żemy zrobić, tylko czy mamy do 
tego kompetencje. Skoro byli-
śmy podmiotem, byliśmy samo-
rządem, to mogliśmy – mówił.

Jako niezastąpionego wska-
zał sekretarza Tomasza Kali-
ciaka – również przejętego po 
poprzednikach. – Był kompe-
tentny, pracowity i choć może 
wymagający dla pracowników, 
to wspaniały człowiek. Bez nie-
go nasze miasto nie osiągnęłoby 
tak wiele – zaznaczył.

Podkreślił, że w pierwszej 
kadencji, mimo różnicy zdań, 
przeważały spory merytorycz-

ne, a nie personalne. – Wspie-
raliśmy się nawzajem w roz-
wiązywaniu problemów. Były 
różne opinie, ale jeśli nie były 
sprzeczne z interesem miasta, 
dało się je rozwiązać. Chwała 
mieszkańcom i radnym pierw-
szej kadencji, że tak to zadzia-
łało – powiedział.

Swojego następcę, Andrzeja 
Markowiaka, nazwał człowie-
kiem bardzo pracowitym i z wy-
obraźnią, który kontynuował 
dzieło pionierów samorządu. – 
W jednej kadencji trudno prze-
prowadzić całe inwestycje. Pan 
Andrzej przejął pałeczkę, a jego 
następcy kontynuowali pracę. 
Jestem wzruszony tym, że to 
odznaczenie, które – uważam 
– należy się całej radzie miasta 
i wszystkim prezydentom, przy-
padło także tym radnym, którzy 
zrzekli się nagrody z powodu 
zawiści i małości kilku radnych 
z opozycji – podsumował Kuliga.

Zaapelował również o zacho-
wanie wzajemnego szacunku. – 
Pamiętam, że gdy tworzyliśmy 
samorząd, było obojętne, czy 
ktoś jest z Komitetu Obywatel-
skiego, czy nie. Szanowaliśmy 
się. Nikt nie powie, że kogoś ob-
raziłem albo że byłem negatyw-
nie nastawiony. Nawet jak coś 
się nie udało, wszystko było dla 
Raciborza. I do dziś mogę każ-
demu podać rękę, i każdy może 
mi podać rękę – mówił.

Wskazał na największe za-
grożenie dla miasta – depopu-

lację. – Kiedy rządziliśmy, Ra-
cibórz miał 65 tysięcy miesz-
kańców. Dziś jest ich znacznie 
mniej. Jeśli mogę sobie pozwo-
lić na żart, to powinienem do-
stać także wyróżnienie demo-
graficzne – mam czwórkę dzieci 
– dodał z uśmiechem.

Andrzej Markowiak zazna-
czył w swojej przemowie, że 
pełnienie funkcji publicznych 
powinno wynikać z autentycz-
nego oddania się mieszkańcom. 
Za wzór postawił obecnego pre-
zydenta, Jacka Wojciechowicza. 
– Podejmując pracę w urzędzie 
miasta, nie zrobił tego dla wła-
snych korzyści, tylko oddał się 
do dyspozycji mieszkańców. Tak 
wyobrażam sobie każdą publicz-
ną służbę – powiedział.

W jego ocenie to właśnie Woj-
ciechowicz jest dziś najwięk-
szym symbolem 35 lat racibor-
skiego samorządu. – Zaczynał 
jako młokos, dwudziestoparo-
letni, pełen idei. Dziś jest doj-
rzałym, pełnym doświadcze-
nia i wiedzy człowiekiem. Ma 
za sobą 12 lat pracy w najwięk-
szym samorządzie w Polsce – 
w Warszawie – podkreślił były 
prezydent.

Zwrócił uwagę, że o sile sa-
morządu nie stanowią wyłącz-
nie liderzy, ale przede wszyst-
kim ludzie. Podziękował całe-
mu korpusowi urzędniczemu 
urzędu przy ul. Batorego, który 
– mimo zmieniających się wło-
darzy – zawsze cieszył się sza-

cunkiem i zaufaniem, przyczy-
niając się do licznych osiągnięć. 
– Gdyby nie zespół wielu, wielu 
ludzi, prawdopodobnie o tych 
sukcesach nie moglibyśmy dziś 
rozmawiać – zaznaczył.

Wśród wyróżnionych przez 
Markowiaka osób znalazł się 
Jan Kuliga. – Zaczął od wielkiej 
niewiadomej, podejmując decy-
zje w warunkach braku jasnych 
regulacji prawnych. Otworzył 
miasto na świat – budował re-
lacje międzynarodowe z gmi-
nami czeskimi i mniejszością 
niemiecką. Budowa przejścia 
granicznego w Pietraszynie i or-
ganizacja Światowego Zjazdu 
Raciborzan w 1994 roku to tyl-
ko niektóre z efektów jego pra-
cy – mówił.

Z uśmiechem, ale i z uzna-
niem, wspomniał również Ma-
rię Wiechę – radną i członkinię 
zarządu miasta. – To mistrzyni 
świata, jeśli chodzi o doprowa-
dzanie prezydentów do stanów 
przedzawałowych swoimi po-
mysłami. Jej niezłomna wiara 
w słuszność swoich koncepcji, 
nawet wbrew utartym schema-
tom, to cecha, której dziś często 
brakuje w samorządzie. Gdy-
byśmy mieli więcej takich rad-
nych, prezydent musiałby się 
częściej zmieniać, bo nie wy-
trzymałby tempa – stwierdził 
Markowiak.

Jacek Wojciechowicz wspo-
minał, że wiele rzeczy trzeba 
było tworzyć od podstaw. – Choć 

były ramowe przepisy, praktyka 
wymagała pionierskiego podej-
ścia – podkreślił. Przypomniał 
entuzjazm mieszkańców, któ-
rzy marzyli o tym, by „w Racibo-
rzu było jak w rajchu”. Wyjazdy 
zarobkowe do Niemiec były co-
dziennością, a lokalna społecz-
ność z nadzieją patrzyła w przy-
szłość. Miasto faktycznie zaczę-
ło "robić ten zachód" – przede 
wszystkim przez prywatyzację 
sklepów, które po dwóch latach 
przewyższały standardami te 
w większych miastach, jak Ka-
towice.

Wojciechowicz wyraził prze-
konanie, że po czterech latach 
jego kadencji będzie można po-
wiedzieć, że Racibórz jest pięk-
niejszy niż wtedy, gdy ją obej-
mował.

Prof. Marek Migalski pod-
kreślił, że działalność samo-
rządów nie jest wolna od poli-
tyki. – Samorząd to również pole 
ciężkiej rywalizacji politycznej, 
często personalnej, czasami zu-
pełnie bezsensownej – zauwa-
żył. – Od tego nie uciekniemy, 
trzeba się z tym pogodzić. Taka 
jest polityka. Brzydkie rzeczy 
się zdarzają.

Migalski, który w 1989 roku 
miał 20 lat, dobrze pamięta ów-
czesny Racibórz. Porównując go 
z dzisiejszym miastem, z prze-
konaniem stwierdził, że zmie-
niło się ono na lepsze.

(waw)

Miało być jak w Rajchu. Racibórz świętuje 35-lecie 
samorządu, ale bez pojednania w ocenie zasług

Wysoka waloryzacja składek w ZUS

 Racibórz »  W czerwcu ZUS zwaloryzował stan kont i subkont osób ubezpieczo-
nych. W tym roku kapitał zgormadzony na kontach ubezpieczonych wzrósł o 14,41 
proc., a na subkontach – o 9,49 proc. Roczna waloryzacja kapitału emerytalnego 
zgromadzonego w ZUS wpływa na wysokości przyznawanych emerytur.

O 566,6 mld zł zwiększył się 
stan kont i subkont osób ubez-
pieczonych w wyniku rocznej 
waloryzacji składek. Dla porów-
nania – zeszłoroczny przyrost 
wyniósł 521,6 mld zł. Celem wa-
loryzacji jest zachowanie warto-
ści pieniądza i utrzymanie siły 
nabywczej przyszłych świad-
czeń.

Do waloryzacji ZUS przyjął 
kwoty środków zapisanych na 
koncie ubezpieczonego, kapi-
tału początkowego oraz środ-
ków na subkoncie zapisane na 
31 stycznia 2024 r. oraz wskaźni-
ki: 114,41 proc. dla składek eme-
rytalnych oraz kapitału począt-
kowego i 109,49 proc. dla środ-
ków na subkoncie.

- Co roku w czerwcu Zakład 
Ubezpieczeń Społecznych walo-
ryzuje stan kont i subkont osób 
ubezpieczonych. Kwoty tam za-
pisane są podstawą obliczenia 
emerytury, a więc wprost prze-
łożą się na wysokość przyszłego 

świadczenia – tłumaczy Beata 
Kopczyńska, regionalny rzecz-
nik prasowy ZUS województwa 
śląskiego. Tegoroczna czerwco-
wa waloryzacja konta dotyczy 
ponad 26,1 mln osób, a subkon-
ta przeszło 22,3 mln osób. Dla 
blisko 3,7 mln osób zwaloryzo-
wano środki z kapitału począt-
kowego.

Przypomnijmy, składki wpła-
cone do ZUS podlegają corocz-
nej waloryzacji, tj. pomnożeniu 
przez wskaźnik waloryzacji. Ma 
to skompensować m.in. inflację 
za ubiegły rok oraz wzrost fun-

duszu wynagrodzeń, który jest 
uwzględniany przy obliczaniu 
składek.

Dane z dokonanej waloryza-
cji jeszcze w czerwcu będą wi-
doczne dla ubezpieczonych na 
Platformie Usług Elektronicz-
nych ZUS. Będą one również 
częścią informacji o stanie kon-
ta na 31 grudnia 2024 r., którą 
ZUS co roku przygotowuje dla 
każdego ubezpieczonego.

Beata Kopczyńska, regionalna 
rzeczniczka prasowa ZUS 
w województwie śląskim
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115 km/h w terenie zabudowanym. 
Kierowca z powiatu głubczyckiego 
stracił prawo jazdy

 Racibórz »  52-letni mężczyzna został zatrzymany przez policjantów drogówki 
w Pietrowicach Wielkich po tym, jak pędził ulicą 1 Maja z prędkością aż 115 km/h. 
Za rażące przekroczenie dozwolonej prędkości w terenie zabudowanym stracił 
prawo jazdy na trzy miesiące i otrzymał wysoki mandat.

W piątek, na ulicy 1 Maja 
w Pietrowicach Wielkich, mun-
durowi zatrzymali do kontro-
li drogowej kierującego pojaz-
dem marki Citroen, który jechał 
z prędkością 115 km/h w obsza-
rze zabudowanym, gdzie obo-
wiązuje ograniczenie do 50 
km/h. Za kierownicą znajdo-
wał się 52-letni mieszkaniec po-
wiatu głubczyckiego. W związku 
z rażącym naruszeniem przepi-
sów kierowcy zatrzymano pra-
wo jazdy na 3 miesiące i uka-
rano go wysokim mandatem 
karnym.

Pamiętajmy! Nadmierna 
prędkość to wciąż jedna z głów-
nych przyczyn tragicznych wy-
padków drogowych. Obszar za-

budowany to miejsce, 
gdzie szczególnie ła-
two może dojść do 
nieszczęścia – na dro-
gę może nagle wybiec 
dziecko, pieszy może 
przechodzić przez 
jezdnię, a widoczność 
bywa ograniczona.

Zatrzymanie pra-
wa jazdy to nie tylko 
kara administracyj-
na – to przede wszyst-
kim ostrzeżenie, że 
w takiej sytuacji mo-
gło dojść do tragedii. 
Przekraczając prędkość, ryzy-
kujesz nie tylko własne życie, 
ale i zdrowie innych uczestni-
ków ruchu.

Zwolnij – lepiej dojechać 
chwilę później, niż nie doje-
chać wcale.

(kpp)
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Poradnia ginekologiczko-położnicza

lek. Tomasz Chmura
specjalista ginekologii i położnictwa
lek. Michał Kłosiński
specjalista ginekologii i położnictwa

lek. Witold Ostrowicz
specjalista radiologii i diagnostyki obrazowej;
badania USG pacjentów przyszpitalnych
poradni wykonujemy bezpłatnie
lek. Jakub Ostrowicz
lekarz w trakcie specjalizacji z radiologii
i diagnostyki obrazowej

Kompleksowa diagnostyka USG

dr n. med. Karolina Macioł-Skurt
specjalistka kardiologii na Oddziale
Klinicznym Kargiologii w Śląskim
Centrum Chorób Serca w Zabrzu;
porady kardiologiczne; UKG; Holter EKG

Poradnia kardiologiczna lek. Bożena Sienkiewicz
specjalista chorób wewnętrznych

Poradnia internistyczna

lek. Jacek Madejski
specjalista urolog

Poradnia urologiczna

lek. Joanna Siemiątkowska
specjalista nefrologii i chorób wewnętrznych;
leczenie chorób nerek, tarczycy, cukrzycy

Poradnia nefrologiczna

Poradnia chorób metabolicznych lek. Jacek Wałek
specjalista otolaryngolog
dr n. med. Jolanta Grabowska
specjalista otolaryngolog

Poradnia otolaryngologiczna

lek. Magdalena Kopel - dietetyk kliniczny

Poradnia dietetyczna

lek. Anna Kusaj-Potysz
specjalista chorób zakaźnych;
choroby zakaźne i choroby wątroby

Poradnia hepatologiczna

mgr Katarzyna Biały - specjalista psychologii
terapeuta pedagogiczny

Gabinet psychologiczny

lek. Radosław Wilk - specjalista psychiatrii

Poradnia zdrowia psychicznego

lek. Justyna Jaśnikowska
specjalista chorób wewnętrznych, specjalista
diabetolog, specjalista geriatra

Poradnia diabetologiczna

Poradnia geriatryczna i internistyczna

lek. Aleksander Chlubek
specjalista chirurgii ogólnej

Poradnia chirurgiczna

lek. Izabela Brandenburg - specjalista neurologii

Poradnia neurologiczna

lek. Barbara Gembalczyk-Biały - specjalista
chorób płuc, specjalista chorób wewnętrznych

Poradnia chorób płuc

dr n. med. Łukasz Labus - specjalista
alelgorog, specjalista chorób płuc, specjalista
chorób wewnętrznych

Poradnia alelgorogiczna

Poradnia chorób płuc

dr Marek Sroka
mgr Paweł Lociński

tel. 32 454 34 58
lek. Michał Jaśnikowski
specjalista ortopedii i traumatologii

Poradnia ortopedyczna
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OGŁOSZENIA DROBNE
MEBLE

Mebloom – meble na wymiar!
Szukasz profesjonalnych i wyjątkowych mebli 
na wymiar!? – to jesteś we właściwym miej-
scu! Oferujemy: kuchnie na wymiar, szafy 
przesuwne, otwierane, wnękowe, garderoby, 
meble biurowe, pokojowe, łazienkowe, wszel-
kiego rodzaju zabudowy, projekt, montaż. Po 
rozpoczęciu współpracy z nami dokonujemy 
dokładnego pomiaru pomieszczenia i wraz 
z Tobą dobieramy najbardziej korzystne roz-
wiązania. tel. kom.: 505 428 227,
e-mail: marek.piecowski@gmail.com,
www.mebloom.pl

USŁUGI BUDOWLANE
Rekuperacja, ogrzewanie, instalacje 
wod.-kan.
Zadbaj o ciepło i komfort – instalacje bez stre-
su. Szukasz sprawdzonej ekipy od instalacji? 
Oferujemy nowoczesne systemy ogrzewa-
nia, rekuperację, wod.-kan. i kotły. Doradzi-
my, zamontujemy i zadbamy o każdy detal. 
Gwarantujemy uczciwe ceny, terminowość 
i pełne zadowolenie. Zrób pierwszy krok – 
zadzwoń po darmową wycenę i poczuj róż-
nicę we współpracy!
tel. kom.: 516 467 727, DWent Dawid Warko,
e-mail: dwentylacje@gmail.com

USŁUGI REMONTOWE
Usługi dekarskie
Firma oferuje: pokrycia dachowe, dachówka, 
blachodachówka, blacha trapez, steropapa, 
papa termozgrzewalna.
tel. kom.: 696 248 329

SKUP AUT
SKUP AUT SRC. TEL. 530 312 312 ZA GO-
TÓWKĘ – złomowanie
Skup samochodów, kasacja, złomowanie – 
kupujemy samochody każdej marki, w każ-
dym stanie: całe, rozbite, skorodowane, po 
powodzi, po taxi, po spaleniu. Posiadamy 
koncesję jako stacja demontażu pojazdów. 
Dojeżdżamy 7 dni w tygodniu, płacimy go-
tówką – realne ceny. Przyjmujemy także sa-
mochody bez pełnej dokumentacji, a także 
angliki oraz auta niezarejestrowane w Polsce.
tel.: 788 971 788, tel.: 501 525 515,
e-mail: autodemont@wp.pl,
www.autodemont.pl

REKLAMA

SKUP AUT
Skup aut – Racibórz i okolice
Kupujemy samochody w każdym stanie, 
z każdego rocznika, wszystkie modele bez 
wyjątku. Płacimy gotówką – adekwatnie do 
stanu i wieku pojazdu. Oferujemy darmowy 
dojazd do klienta, darmową wycenę auta. Wy-
stawiamy dokumenty niezbędne do wyreje-
strowania samochodu w wydziale komunikacji 
i towarzystwie ubezpieczeniowym. Jesteśmy 
legalnie zarejestrowaną firmą, działamy na 
rynku od lat.
tel. kom.: 692 191 585,
e-mail: skup.samochodow.raciborz@interia.pl

DOM NA SPRZEDAŻ
Dom po remoncie – 120 m²
Dom po remoncie wewnętrznym – CO, pod-
łogówka, sufity, instalacja elektryczna i wod-
na. Gaz do podłączenia. Działka budowlana 

3500 m² – można ją podzielić na trzy dział-
ki budowlane.
tel.: 0049 163 250 4461, tel. kom.: 0049 
163 250 4461, e-mail: peter-cichos@gmx.de

PRACA
Pomoc kuchenna w restauracji Pasja
Zatrudnię do pracy na stanowisku pomocy 
kuchennej. Jeżeli jesteś sumienna, a dodat-
kowo chciałabyś pracować w restauracyjnej 
kuchni – zapraszamy do Pasji! 
el. kom.: 668 160 002,
e-mail: agritech@onet.pl

USŁUGI
Skup samochodów za gotówkę
Skupujemy samochody za gotówkę – 605 
203 224. Tańsze / droższe, sprawne / uszko-
dzone. kupie.auto.pl.
tel.: 605 203 224, tel. kom.: 601 281 861, 
e-mail: piokub@op.pl, www.kupie.auto.pl

BemaMed | ul. Generała Józefa Bema 4 | 47-400 Racibórz
rejestracja@bemamed.pl | medycynapracy@bemamed.pl 

www.bemamed.pl

• Neurolog - lek. B. Kaliniak, lek. M. Jaji-Kuchcińska
• Psychiatra - lek. B. Kaliniak
• Otolaryngolog - lek. T. Cebula, lek. M. Domagała
• Ortopeda - lek. T. Olszewski
• Reumatolog - lek. M. Słanina
• Internista - lek. M. Słanina, dr P. Smolik
• Ginekolog - lek. K. Ciuberek-Hanslik, lek. G. Gąsiorek
• Urolog - lek. M. Pozowski
• Psycholog - mgr S. Duda
• Kardiolog - lek. P. Blewąska, dr P. Smolik
• Chirurg - lek. A. Ewy
• Endokrynolog - lek. Ł. Gardjan
• Specjalista Radiologii i diagnostyki obrazowej - lek. D. Biały
• USG, UKG, EKG, Holter

MEDYCYNA PRACY
badania wstępne, okresowe, kontrolne, sanitarno-epidemiologoiczne

badania kierowców wszystkich kategorii
diagnostyka • lekarze specjaliści • psychotechnika  

PUNKT POBRAŃ ŚLĄSKICH LABORATORIÓW MEDYCZNYCH

Rejestracja tel.: 500 640 206 | Medycyna pracy: tel. 720 707 785

BemaMed
REKLAMA
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kujemy Was do wyjścia ze schematu, nieszablonowego myśle-
nia i działania. A to wszystko pod osłoną nocy!
Wstęp wolny

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
*Honorowane raciborskie karty: "Senior 60+", "Rodzina +"

15.06 (NIEDZIELA) GODZ. 18.00
RCK DK STRZECHA, OGRÓD KULTURY,  UL. LONDZINA 38
GRUPA BEZ NAZWY – KONCERT 

Serdecznie zapraszamy na wyjątkowy koncert zespołu „Gru-
pa Bez Nazwy”, który odbędzie się w Ogrodzie Kultury DK 
STRZECHA. Zespół, który powstał na początku lat 70-tych, 
przeniesie nas w magiczny świat standardów jazzowych i nie 
tylko, oferując niepowtarzalne muzyczne doświadczenie. Kon-
cert w Ogrodzie Kultury to prawdziwa gratka dla miłośników 
jazzu i wszystkich, którzy pragną doświadczyć muzycznej ma-
gii pod gołym niebem.
W razie niesprzyjającej pogody koncert odbędzie się w budyn-
ku DK STRZECHA

Wstęp wolny

23.06 (PONIEDZIAŁEK ) GODZ. 18.00
RCK RDK , UL. CHOPINA 21
KONCERT GALOWY XXIII MIĘDZYNARODOWYCH SPOTKAŃ 
ARTYSTYCZNYCH ,,ŚLĄSK - KRAINA WIELU KULTUR''
Na scenie Racibor-
skiego Centrum Kul-
tury wystąpią zespoły 
uczestniczące w festi-
walu. Będzie można 
podziwiać między in-
nymi tancerzy z Indii. 
Czeka Państwa niepo-
wtarzalna okazja, aby 
doświadczyć różnorod-
ności kultur. 
Serdecznie zapraszamy wszystkich miłośników muzyki, tańca 
i kultury na ten wyjątkowy wieczór pełen emocji, radości i wspól-
nego celebrowania wielu kultur.
Do zobaczenia na koncercie!
*Bilety w cenie 15,-

27.06 (PIĄTEK) GODZ. 20.00
RCK DK STRZECHA, UL. LONDZINA 38
III NOC KULTURY, CZYLI RCK OD KULIS - „POD STRZECHĄ”
 Tym razem to wyjątkowe wydarzenie, które z sukcesem wpisało 
się w kalendarz kulturalny miasta, nosi tytuł „POD STRZECHĄ” 
– zarówno w przenośni jak i dosłownie, ponieważ spotykamy się 
w DK „Strzecha”. To miejsce na mapie Raciborza przez całe 
dziesięciolecia nosiło ducha tradycji, twórczości, kultury i sztuki, 
niemniej jednak nie jest reliktem przeszłości, ale dziś nadal in-
spiruje i jest przestrzenią tętniącą życiem i kreatywnością! Aby 
to udowodnić - rzeczy, które zazwyczaj kojarzycie ze „Strzechą” 
odwrócimy! Tradycję przekujemy w nowoczesność, obraz opowie-
my dźwiękiem, a na scenę wpuścimy… powietrze. Więcej Wam 
nie zdradzimy, możemy jedynie zapewnić, że ponownie sprowo-

www.rck.com.pl | RCK RDK (Chopina 21) | RCK DK Strzecha (Londzina 38) | www.facebook.com/RaciborskieCentrumKultury

Raciborski Sunex 
S.A. z rosnącymi 
przychodami, ale 
nadal pod kreską

 Racibórz »  Grupa Kapitałowa SUNEX opublikowa-
ła wyniki finansowe za pierwszy kwartał 2025 roku. 
Mimo wzrostu przychodów, spółka nadal notuje stratę 
netto. Wyraźna poprawa widoczna jest jednak w prze-
pływach pieniężnych z działalności operacyjnej.

Grupa Kapitałowa SUNEX 
zakończyła pierwszy kwartał 
2025 roku z przychodami net-
to na poziomie 46,1 mln zł, co 
oznacza wzrost o 10,4 mln zł 
w porównaniu do analogicznego 
okresu roku ubiegłego. Popra-
wie uległ również zysk brutto 
ze sprzedaży, który wzrósł z 4,7 
mln zł do 5,8 mln zł. RAPORT

Pomimo rosnącej sprzedaży, 
wynik z działalności operacyj-
nej pozostał ujemny i wyniósł 
-7,7 mln zł. Strata brutto się-
gnęła 8,4 mln zł, a strata netto 
zamknęła się kwotą 7,2 mln zł. 
Jest to jednak poprawa wzglę-
dem pierwszego kwartału 2024 
roku, kiedy to strata netto wy-
niosła 8,8 mln zł.

Pozytywnym sygnałem są 
dodatnie przepływy pieniężne 
z działalności operacyjnej, które 
osiągnęły 6,4 mln zł wobec za-

ledwie 0,4 mln zł rok wcześniej. 
Całkowite przepływy pieniężne 
netto Grupy zamknęły się kwo-
tą 0,6 mln zł na plusie.

Na poziomie jednostkowym 
SUNEX SA również zanotował 
wzrost przychodów – z 23,8 mln 
zł do 24,8 mln zł. Jednakże wy-
nik netto pozostał ujemny i wy-
niósł -3,3 mln zł, podobnie jak 
rok wcześniej. Spółka zwiększy-
ła jednak przepływy pieniężne 
z działalności operacyjnej, któ-
re wyniosły 5,6 mln zł, w porów-
naniu do 3,9 mln zł w I kwartale 
2024 roku.

Wartość aktywów Grupy Ka-
pitałowej SUNEX na koniec 
marca 2025 roku wyniosła 298,7 
mln zł, a kapitał własny spadł do 
95,4 mln zł z poziomu 102,6 mln 
zł rok wcześniej.

(red.)

Burza po słowach reżyserki urodzonej 
w Raciborzu. Niewiera ostro o Nawrockim 
w polskiej ambasadzie

 Racibórz »  W polskiej ambasadzie w Berlinie, podczas uroczystości wręczenia Polsko-Niemieckiej Nagrody 
za rok 2025, doszło do nieoczekiwanego incydentu, który zdominował przekaz medialny i wywołał burzliwą 
reakcję polityków opozycji. Autorką kontrowersyjnej wypowiedzi była Elwira Niewiera – reżyserka urodzona 
w Raciborzu, pochodząca z Samborowic w gminie Pietrowice Wielkie.

– Pan Nawrocki nie wygrał-
by tych wyborów bez wsparcia 
ze strony rosyjskiej propagandy 
– stwierdziła Niewiera w obec-
ności ministra spraw zagranicz-
nych Radosława Sikorskiego, 
który otwierał wydarzenie. Jej 
słowa padły w trakcie wystąpie-
nia laureatów nagrody, w pol-
skiej placówce dyplomatycznej 
w stolicy Niemiec. Uczestnicy 
wydarzenia nie kryli zaskocze-
nia, a reakcje polityczne nie ka-
zały na siebie długo czekać – po-
słowie Prawa i Sprawiedliwo-
ści oraz Konfederacji ocenili, 
że w ambasadzie RP doszło do 
skandalu.

Tegorocznymi laureatami 
prestiżowej Polsko-Niemieckiej 
Nagrody zostali Elwira Niewie-
ra oraz Ośrodek Edukacyjny 
Bredbeck. Jak podkreślił Komi-
tet Nagrody – złożony z przed-
stawicieli wskazanych przez 
szefów dyplomacji Polski i Nie-
miec – wybór miał związek z ich 

zaangażowaniem na rzecz dia-
logu między społeczeństwami 
obu państw, a także wsparciem 
udzielanym Ukrainie w czasie 
trwającej wojny z Rosją.

Elwira Niewiera to reżyser-
ka i scenarzystka, znana z doku-
mentów poruszających ważne 
tematy społeczne i polityczne. 
Jej film „Syndrom Hamleta”, 
zrealizowany w koprodukcji 
z niemiecką telewizją, przed-
stawia doświadczenia młodych 
Ukraińców w czasach Majda-
nu oraz późniejszego konfliktu 
zbrojnego. Po rozpoczęciu peł-
noskalowej agresji Rosji w 2022 
roku, artystka zaangażowała się 
w pomoc humanitarną. Współ-
tworzyła stowarzyszenie dzia-
łające na rzecz ofiar wojny, 
wspierające m.in. ośrodek te-
rapeutyczny dla ukraińskich 
kobiet w Karpatach.

Wręczenie nagrody miało 
miejsce 4 czerwca w Ambasa-
dzie RP w Berlinie, w ramach 

Forum Polsko-
-Niemieckiego. 
Obok Niewiery 
i Bredbeck wy-
różniono także 
– osobną Na-
grodą Specjal-
ną – prof. Ri-
tę Süssmuth, doceniając cało-
kształt jej działań na rzecz bu-
dowania partnerskich relacji 
polsko-niemieckich.

Współprzewodnicząca Ko-
mitetu Nagrody, Małgorzata 
Ławrowska-von Thadden, za-
znaczyła, że wybór laureatów 
w 2025 roku miał na celu uho-
norowanie osób i instytucji dzia-
łających na rzecz praktycznego 
dialogu oraz wsparcia Ukrainy. 
– Chcieliśmy, aby tegoroczna 
nagroda uwzględniała aktual-
ną sytuację międzynarodową 
w świecie, gdzie żaden kraj nie 
jest już samotną wyspą – pod-
kreśliła.

Polsko-Niemiecka Nagro-
da została ustanowiona w 1991 
roku, na mocy Traktatu o do-
brym sąsiedztwie i przyjaznej 
współpracy. Jej celem jest wy-
różnianie szczególnych zasług 
na rzecz zbliżenia społeczeństw 
obu krajów. Wyróżnienie ma 
także charakter finansowy – 
fundowane jest wspólnie przez 
ministerstwa spraw zagranicz-
nych Polski i Niemiec.

Elwira Niewiera, choć od lat 
mieszka w Berlinie, wciąż pod-
kreśla swoje raciborskie korze-
nie. Jest absolwentką Zespołu 
Szkół Ekonomicznych w Raci-
borzu.

(red.)
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U Pana Darka
w Sowie

KSIĘGARNIA CZYNNA
pon.-pt. 9.00-17.00
sobota 9.00-13.00

K R Z Y Ż Ó W K A

WYCIĄG Z OGŁOSZENIA STAROSTY RACIBORSKIEGO 
w sprawie pierwszego przetargu ustnego nieograniczonego 
zorganizowanego w celu sprzedaży części nieruchomości 
zlokalizowanej w Raciborzu

1) Starosta Raciborski podaje do publicznej wiadomości, iż zamierza sprzedać 
w trybie pierwszego przetargu ustnego nieograniczonego część nieruchomości 
położonej w Raciborzu, oznaczonej geodezyjnie jako działka nr 3658/175, a.m. 
2, obręb Racibórz, o pow. 0,0135 ha.

2) Działka nr 3658/175 zapisana jest w ewidencji gruntów jako tereny rekreacyjno-
wypoczynkowe, oznaczone symbolem ,,Bz’’, o pow. 0,0135 ha.

3) Dla przedmiotowej części nieruchomości Sąd Rejonowy w Raciborzu prowadzi 
księgę wieczystą nr GL1R/00050075/8, w której prawo własności ujawniono 
na rzecz Skarbu Państwa.

4) Zgodnie z zapisami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Miasta Racibórz, obejmującego obszar w jednostce strukturalnej Śródmieście, 
zatwierdzonego Uchwałą nr XLIII/651/2006 Rady Miasta Racibórz z dnia 24 
maja 2006 r. (Dz. Urz. Woj. Śl. z 28 sierpnia 2006 r. nr 103, poz. 2899), działka 
nr 3658/175 zlokalizowana jest na terenach, oznaczonych symbolami:
• H50MW – tereny zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej, co stanowi 99,6% 

pow. działki.
• H44KDD – tereny dróg publicznych klasy dojazdowa, co stanowi 0,4% pow. 

działki. 
Na działce wrysowano:
• Strefę ingerencji konserwatorskiej B,
• Strefę techniczną,
• Gazociąg.

5) Opis nieruchomości: 
Działka nr 3658/175, a.m. 2, obręb Racibórz stanowi część nieruchomości 
gruntowej, położonej przy ul. Doktora Józefa Rostka w Raciborzu. Kształt działki 
zbliżony do trójkąta. Działka posiada bezpośredni dostęp do drogi publicznej. 
Najbliższe sąsiedztwo stanowi zabudowa mieszkaniowa wielorodzinna oraz 
usługi. Na działce znajdują się pojedyncze drzewa.

6) Obciążenia, których przedmiotem jest nieruchomość: 
W dziale III ww. księgi wieczystej  ujawnione jest:
• ostrzeżenie o niezgodności stanu prawnego nieruchomości ujawnionego w księdze 

wieczystej z rzeczywistym stanem prawnym przeciwko prawu własności Skarbu 
Państwa - Starosty Raciborskiego na rzecz Gminy Racibórz odnośnie działki 
nr 808/34 o pow. 0,0238 ha - na podstawie postanowienia Sądu Rejonowego               
w Raciborzu z dnia 11 czerwca 2024 r. nr NWXV.7532.1.235.2024 (k.518),

• ostrzeżenie o niezgodności stanu prawnego nieruchomości ujawnionego 
w księdze wieczystej z rzeczywistym stanem prawnym, ustanowiono prawo 
trwałego zarządu na rzecz Sądu Rejonowego w Raciborzu, dla działki nr 3176/44 
- na podstawie decyzji Starosty Raciborskiego z dnia 01 października 2024 r. 
SN.I.6844.39.2024 k.530-531.

Dział IV ww. księgi wieczystej wolny jest od wpisów.
7) Termin i miejsce przetargu:

Przetarg odbędzie się dnia 10 września 2025 r. o godzinie 10:00
w siedzibie Starostwa Powiatowego Raciborzu

przy Placu Stefana Okrzei 4 (pokój nr 301 w budynku B)
8) Cena wywoławcza sprzedaży prawa własności przedmiotowej części nieruchomości 

w pierwszym przetargu ustnym nieograniczonym wynosi: 30 000,00 zł netto 
(słownie: trzydzieści tysięcy złotych 00/100). Do wylicytowanej ceny zostanie 
doliczony podatek VAT w wysokości 23%. Cena sprzedaży uzyskana w wyniku 
przetargu będzie podlegać zapłacie jednorazowo, nie później niż do dnia zawarcia 
umowy przenoszącej  własność.
Za datę dokonania wpłaty uważa się datę wpływu środków pieniężnych na rachunek 
bankowy Powiatu Raciborskiego.

9) Wysokość wadium wynosi: 3 000,00  zł (słownie: trzy tysiące złotych 00/100).

Szczegółowe informacje udzielane są w Referacie Gospodarki Nierucho-
mościami Starostwa Powiatowego w Raciborzu przy Placu Stefana Okrzei 
4 oraz pod numerem telefonu 32 45 97 343. Ogłoszenie szczegółowe za-
mieszczone zostało na tablicach ogłoszeniowych w siedzibie urzędu oraz 
na stronie internetowej: www.bip.powiatraciborski.pl

OGŁOSZENIE

GABINET
STOMATOLOGICZNY

Bartosz Pietrzykowski
Racibórz,

ul. Warszawska 7a
(z tyłu marketu E.Leclerc)
Tel. 32 417 28 75,

603 783 383

REKLAMA

USG RACIBÓRZ
lek. med. Witold Ostrowicz 

specjalista radiologii
i diagnostyki obrazowej

Racibórz
ul. Kasprowicza 1

Tel. 32 724-24-20
tel. mob: 604-347-669

www.usg-raciborz.pl

REKLAMA
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Lecznica imienia

ŚWIĘTEGO
ŁAZARZA

PRYWATNIE
WYKONYWANE

ZABIEGI

www.lazarz-raciborz.com.pl

ul. Chodkiewicza 23, 47-400 Racibórz

+48 32 419 08 88
leczenie@lazarz-raciborz.com.pl

SPECJALISTYCZNE CENTRUM
LECZENIA RAN

• Leczenia zabiegowe ŻYLAKÓW KOŃCZYN DOLNYCH
z zastosowaniem lasera wewnątrzżylnego

• Leczenie PAJĄCZKÓW ŻYLNYCH i ŻYŁ SIATKOWATYCH
laserem kosmetycznym i metodą skleroterapii

• Małoinwazyjne metody LECZENIA ŻYLAKÓW ODBYTU
(technika Barrona, skleroterapia, laser)

• LECZENIE PRZEWLEKŁEGO BÓLU na tle chorób zwyrodnie-
niowych i pourazowych z zastosowaniem fali uderzeniowej ESWT

• LECZENIE RAN PRZEWLEKŁYCH (owrzodzenia żylne, stopa 
cukrzycowa)

• LECZENIE PODOLOGICZNE (paznokcie wrastające - modzele, 
nagniotki)

• Laparoskopowe operacje KAMICY PĘCHERZYKA ŻÓŁCIO-
WEGO

• Leczenie zabiegowe ZMIAN SKÓRNYCH, ZNAMION, 
BLIZNOWCÓW

• OPERACJE PLASTYCZNE POWŁOK BRZUSZNYCH
z usunięciem nadmiaru tkanek

• Zabiegowe leczenie ZESPOŁÓW CIEŚNI NADGARSTKA
• OPERACJE PRZEPUKLIN z wszczepem sztucznych protez 

powięzi metodą laparoskopową lub tradycyjną
• ZABIEGI ONKOLOGICZNE z powodu nowotworu skóry

z zastosowaniem technik chirurgii plastycznej
• DIAGNOSTYKA DOPPLEROWSKA przepływów naczyniowych

w tętnicach i żyłach, USG STAWÓW
• ZABIEGI PODAWANIA OSOCZA BOGATOPŁYTKOWEGO

w chorobach zwyrodnieniowych stawów, stanach pourazowych
oraz trudno gojących się ranach oraz ze wskazań kosmetologicz-
nych

• PUNKCJE CIENKO I GRUBO IGŁOWE sutka, tarczycy, węzłów 
chłonnych i innych tkanek

• ZABIEGI Z ZAKRESU MEDYCYNY ESTETYCZNEJ z zastoso-
waniem komórek macierzystych fibryny i osocza bogato-płytko-
wego:
rewitalizacja skóry twarzy i innych okolic, brak napięcia skóry,
zmarszczki starzenie się skóry dłoni, regeneracja owłosienia 
głowy

• Zabiegi te wykonuje specjalistka chirurgii ogólnej Ewa Białoskór-
ska Wiśniowska

REKLAMA

REKLAMA

Samorządowcy uczą się reagować na zagrożenia – 
intensywne szkolenie w Częstochowie

 Racibórz »  W Centralnej Szkole PSP w Częstochowie zakończyło się trzydniowe szkolenie z zakresu ochrony 
ludności i obrony cywilnej, przeznaczone dla wójtów, burmistrzów i prezydentów miast województwa śląskie-
go. Uczestnicy zdobywali wiedzę teoretyczną i praktyczną niezbędną do skutecznego reagowania w sytuacjach 
kryzysowych. Brali w nim udział włodarze z powiatu raciborskiego. Ruszają szkolenia dla kolejnych grup, 
w tym dla prezydenta Raciborza.

Od 2 do 4 czerwca w murach 
Centralnej Szkoły Państwowej 
Straży Pożarnej w Częstocho-
wie odbyło się pierwsze z cyklu 
pięciu specjalistycznych szko-
leń dla władz samorządowych, 
zorganizowane w oparciu o no-
wą ustawę o ochronie ludności 
i obronie cywilnej. W wydarze-
niu udział wzięło kilkudziesięciu 
samorządowców z wojewódz-
twa śląskiego.

Uroczystego otwarcia do-
konał Wojewoda Śląski Marek 
Wójcik wraz z komendantem 
CS PSP st. bryg. Jarosławem 
Jankowskim.

Szkolenie miało na celu 
przygotowanie lokalnych or-
ganów administracji do efek-
tywnego pełnienia zadań zwią-
zanych z ochroną ludności oraz 
reagowaniem w przypadku wy-

stąpienia różnorodnych zagro-
żeń – zarówno naturalnych, jak 
i wynikających z sytuacji nad-
zwyczajnych czy konfliktów.

Program zajęć był intensyw-
ny i zróżnicowany. Obejmował 
m.in. gry decyzyjne, studia 
przypadków, ćwiczenia z zakre-
su szacowania ryzyka i oceny 
zagrożeń, organizacji pierwszej 
pomocy, bezpiecznej łączności 

oraz współpracy z organizacja-
mi pozarządowymi. Szczególny 
nacisk położono na przywódz-
two sytuacyjne oraz komunika-
cję kryzysową, co ma kluczowe 
znaczenie dla skutecznego za-
rządzania w czasie rzeczywi-
stego zagrożenia.

Wśród prowadzących zna-
leźli się uznani eksperci i prak-
tycy: nadbryg. w st. spocz. Ja-

nusz Skulich, dr inż. Sławomir 
Bałuszyński, st. bryg. Marek Po-
terek, st. bryg. Krzysztof Kopka, 
kpt. Dariusz Polak, lekarz bryg. 
Jarosław Wojtania oraz psycho-
log str. mgr Beata Szałas.

W trakcie całego cyklu szko-
leń, który potrwa do końca roku, 
przeszkolonych zostanie łącz-
nie 148 samorządowców. Inicja-
tywa ta ma nie tylko zwiększyć 
gotowość struktur lokalnych do 
reagowania w sytuacjach zagro-
żenia, ale również uporządko-
wać i ujednolicić system ochro-
ny ludności w Polsce, opierając 
się na istniejących zasobach ta-
kich jak PSP, OSP, ratownictwo 
medyczne oraz systemy ostrze-
gania i powiadamiania.

(red.)

Damian Knura pozostaje 
w fotelu prezesa PKS

 Racibórz »  9 czerwca w Starostwie Powiatowym w Raciborzu odbyło się spotkanie starosty raciborskiego Grze-
gorza Swobody, członka zarządu powiatu Marka Kurpisa z Damianem Knurą, który to powołany został na kolejną 
kadencję jako prezes zarządu PKS w Raciborzu. Spotkanie miało na celu omówienie założeń na kolejną kadencję.

- Decyzja o wyborze Damia-
na Knury jest wyrazem uzna-
nia dla jego dotychczasowego 
zaangażowania, kompetencji 
menedżerskich oraz skuteczne-
go zarządzania spółką. Pod jego 
kierownictwem i przy współpra-
cy ze Starostwem Powiatowym 
w Raciborzu, PKS Racibórz re-

alizuje liczne inwestycje, rozwi-
ja oferty transportowe i konse-
kwentnie dba o jakość świad-
czonych usług na rzecz miesz-
kańców powiatu raciborskiego 
i okolic - podało Starostwo Po-
wiatowe.

(red.)


